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Närvarande 

 

Ordförande Anna König Jerlmyr (M) 

Vice ordförande Roger Mogert (S) 

Ledamöter Yvonne Fernell-Ingelström (M) 

 Marie Ljungberg Schött (M)  

 Petra Gardos Ek (M)  

 Ann-Katrin Åslund (FP) 
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 Rana Carlstedt (S) 

 Stefan Nilsson (MP) 
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 Johan Nilsson (M) 

 Mads Lundgaard (M) 

 Andrea Ström (M) 

 Isabel Smedberg-Palmqvist (FP)  

 Patrik Silverudd (FP) 

 Abebe Hailu (S) 

 Ylva Wahlström (MP) 

 Jackie Nylander (V) 

 

Förhinder ledamot Mia Sundelin (S) 

 

Förhinder ersättare Rahma Dirie (M) 

 Anita Pospisil (S) 

 Anna-Klara Müntzing (MP) 

  

Personalföretr. Ann-Marie Strömberg, SACO 

 Jösta Claeson, Vision 

  

I tjänsten närvarande Gillis Hammar, Leif Fransson, Alexandra 

Göransson, Fredrik Jurdell, Henrik Lucht, 
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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) öppnade sammanträdet. 

Föredragningslistan godkändes.  
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§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) och vice ordföranden  

Roger Mogert (S) fick i uppdrag att justera dagens protokoll. 

Protokollet ska justeras 27 mars 2014. 
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§ 3 

Entreprenaddrift av Stockholms stads ledsagarservice 

Tilldelningsbeslut med upphandlingsrapport 

Dnr 2.11.2-229/2013  

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att anta anbudet från Omsorgshuset i 

Stockholm AB för entreprenaddrift av Stockholms stads 

ledsagarservice. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Stockholms stads ledsagarservice har sedan 1 juni 2010 drivits på 

entreprenad av Omsorgshuset i Stockholm AB inom Stockholms 

stads valfrihetssystem för ledsagarservice och avlösarservice 

enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till 

vissa funktionshindrade (LSS). Socialförvaltningen har på nytt 

upphandlat denna entreprenaddrift med det förfrågningsunderlag 

socialnämnden tidigare beslutat. Resultatet av upphandlingen är 

att Omsorgshuset i Stockholm AB åter föreslås tilldelas 

entreprenaden. Avtalstiden är 1 juni 2014 till och med 31 maj 

2016, med möjlighet till förlängning i ytterligare ett (1) + ett (1) 

år. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

27 februari 2014. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin 

Åslund (FP), ledamoten Stina Bengtsson (C), ledamoten Ewa 

Samuelsson (KD), vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och 

ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle 

besluta enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Ledamoten Inger Stark (V) framlade ett annat förslag till beslut 

och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Anna 

König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP), 
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ledamoten Stina Bengtsson (C), ledamoten Ewa Samuelsson 

(KD), vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten 

Stefan Nilsson m.fl. (MP) förslag till beslut. 

 

Reservation 

Ledamoten Inger Stark (V) reserverade sig mot nämndens beslut 

enligt följande. 

 

1. Socialnämnden beslutar att avbryta upphandlingen och 

låta Stockholms stads ledsagarservice drivas i egen regi. 

 

2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 

 

3. Därutöver anför nämnden följande: 

 

Vi anser att Stockholms stads ledsagarservice ska drivas i 

kommunal regi, redan när driften av ledsagarservicen beslutades 

2013-09-24 reserverade vi oss emot beslutet och föreslog att 

driften skulle återtas i egen regi 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten Stefan 

Nilsson m.fl. (MP) lämnade följande särskilda uttalande. 

 

Stockholmare som har fått ledsagarservice beviljat kan välja 

mellan ett stort antal privata utförare. Vi anser att det ska vara 

möjligt att välja en kommunal utförare. Därför har vi motsatt oss 

beslutet att upphandla Stockholms stads ledsagarservice och 

anser att den i stället bör drivas i kommunal regi. 
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§ 4 

Upphandling av 45 akut- och korttidsplatser 

Dnr 2.11.2-30/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

1 Socialnämnden godkänner förfrågningsunderlaget för 

upphandling av 45 akut- och korttidsplatser, 10 jourplatser och 

minst 7 extraplatser. 

 

2 Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Driften av 45 akutplatser samt 10 extraplatser för vuxna hemlösa 

män har tidigare upphandlats i konkurrens och avtal tecknades 

med Skarpnäck Care AB. Avtalet gäller till och med 31 december 

2014 och kan inte förlängas ytterligare. En ny upphandling måste 

därför genomföras.  

 

Ett förslag till förfrågningsunderlag har utarbetats. Uppdraget 

omfattar 45 akut- och korttidsplatser med dygnet-runt-boende i 

enkelrum med frukost, lunch och middag, 10 jourplatser med 

nattlogi med kvällsmål och frukost och möjlighet att överbelägga 

med minst 7 extraplatser med nattlogi inklusive kvällsmål och 

frukost. Upphandlingen är en ren kvalitetsupphandling med 

fastslagen årlig ersättning till entreprenören. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

28 februari 2014. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin 

Åslund (FP), ledamoten Stina Bengtsson (C) och ledamoten Ewa 

Samuelsson (KD) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten Stefan 

Nilsson m.fl. (MP) framlade ett annat förslag till beslut och 

föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta förslag.  

 

Ledamoten Inger Stark (V) framlade ytterligare ett annat förslag 

till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta 

förslag. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Anna 

König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP), 

ledamoten Stina Bengtsson (C) och ledamoten Ewa Samuelsson 

(KD) förslag till beslut. 

 

Reservation 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten Stefan 

Nilsson m.fl. (MP) reserverade sig mot nämndens beslut enligt 

följande. 

 

1. Socialnämnden godkänner i huvudsak förslaget till 

förfrågningsunderlag. 

 

2. Förfrågningsunderlaget kompletteras enligt vad som 

anges nedan angående krav på att vegetarisk mat ska 

finnas som ett alternativ för alla som önskar, krav på 50 

procent ekologiskt producerade livsmedel och sociala och 

etiska krav. 

  

Generellt skulle vi vilja se mer av socialt innovativa 

upphandlingar. Det gäller bland annat för att kunna ge fler 

människor med funktionsnedsättning arbete i samband med 

upphandlingar.  

 

När det gäller mat anser vi att vegetarisk mat inte bara ska vara 

något som vegetarianer vid behov ska kunna få. Det bör finnas 

som ett självklart alternativ för alla som önskar. Det är angeläget 

ur ett klimatperspektiv, men bra även ur hälsoperspektiv. När det 

gäller mat bör 50 procent bör vara ekologiskt producerad.  

 

Förfrågningsunderlaget ska kompletteras med sociala och etiska 

krav samt förbehåll om att ILO:s grundläggande konventioner om 

mänskliga rättigheter i arbetslivet ska följas. Staden ska i alla 

upphandlingar verka för en god arbetsmiljö och rimliga 

anställningsvillkor. Avtalet ska säkra att personalen försäkras och 

att arbetsgivaren betalar in pensioner för de anställda. 

Kollektivavtal eller kollektivavtalsliknande villkor ska vara ett 

krav.  

 

Samma yttrandefrihet eller meddelarfrihet i fråga om arbetet ska 

gälla för personalen i den upphandlade verksamheten som för 

offentliganställda. Stadens anti-diskrimineringsklausul är 
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otillräcklig eftersom den inte gäller för underleverantörer och inte 

anger vite som sanktionsmöjlighet. Dessutom kan den tillämpas 

först när det finns en lagakraftvunnen dom, vilket är sällsynt 

eftersom mål om diskriminering brukar leda till förlikning. 

 

Reservation 

Ledamoten Inger Stark (V) reserverade sig mot nämndens beslut 

enligt följande. 

 

1. Socialnämnden beslutar att avbryta upphandlingen. 

 

2. Socialnämnden beslutar att verksamheten återgår i egen 

regi. 

 

3. Därutöver anför nämnden följande: 

 

Vi menar att det är viktigt att akut- och korttidsplatserna drivs i 

egen regi. 
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§ 5 

Fossilbränsleoberoende organisation 2030 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.6-961/2013 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

I kommunfullmäktiges budget för 2013 fick kommunstyrelsen i 

uppdrag att utreda förutsättningarna, möjligheterna och 

kostnaderna för att stadens egen organisation blir 

fossilbränsleoberoende 2030. Analyserna i rapporten visar att 

staden redan i dag är på god väg att fasa ut det fossila bränslet, att 

en omställning till en fossilbränsleoberoende organisation leder 

till marginellt ökade kostnader och att ett flertal åtgärder kan 

vidtas för att minska klimatpåverkan.  

 

Förvaltningen anser att rapporten tillför ökade kunskaper som är 

en bra grund för fortsatt arbete för att staden ska bli en 

fossilbränsleoberoende organisation. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

3 mars 2014. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin 

Åslund (FP), ledamoten Stina Bengtsson (C), ledamoten Ewa 

Samuelsson (KD), vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och 

ledamoten Inger Stark (V) föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) framlade ett annat förslag 

till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta 

förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 
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Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Anna 

König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP), 

ledamoten Stina Bengtsson (C), ledamoten Ewa Samuelsson 

(KD), vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten 

Inger Stark (V) förslag till beslut. 

 

Reservation 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) reserverade sig mot 

nämndens beslut enligt följande. 

 

1. Socialnämnden beslutar att delvis godkänna 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

2. Socialnämnden påpekar behovet av en central funktion 

under kommunstyrelsen för att driva och samordna 

klimatarbetet i Stockholm och för att påverka andra 

aktörer att vidta åtgärder för att Stockholm skyndsamt ska 

kunna fasa ut de fossila bränslena 

 

3. Därutöver anför nämnden följande: 

 

I arbetet med en fossilberoende organisation måste staden snarast 

gå vidare med att kvantifiera utsläppen av växthusgaser vid 

produktion och transporter. Det måste även tas fram uppgifter om 

de varor som staden upphandlar och kravspecifikationer för 

upphandling av varor som produceras i stort sett utan fossil 

energi. Det behövs en central funktion under kommunstyrelsen 

för att driva och samordna klimatarbetet i Stockholm och för att 

påverka regering, landsting och andra aktörer att vidta 

nödvändiga åtgärder för att Stockholm skyndsamt ska kunna fasa 

ut de fossila bränslena. 

 

Utredningen visar på att stadens förutsättningar för att bli fossil-

oberoende i stort vilar på vad andra aktörer i samhället gör för 

förändringar i riktning att bli fossilfria, samt att politiska beslut 

om mål för år 2030 genomförs enligt plan. Stadens beroende av 

omvärlden är tydligt, men det finns all anledning att skyndsamt 

vidta de åtgärder som ligger inom förvaltningens rådighet. 

 

Fortums mål om att bli klimatneutrala senast år 2030 innebär att 

stadens fjärrvärme då blir fossiloberoende. När det gäller stadens 

direkta energianvändning är det angeläget att snarast avveckla 

koleldningen i Värtan för produktion av fjärrvärme, och endast 

köpa in fordon och varutransporter som drivs med förnybara 

drivmedel. Förutsättningar för fossiloberoende bränslen är en 
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viktig del och staden ska vara drivande i dessa frågor. 

Energieffektiviseringar är fortsatt viktiga för att minska behovet 

av biobränsle som kommer att bli en bristvara framöver. 

Stockholms stad ska eftersträva att bli självförsörjande på biogas. 

En elbilspool, till exempel med Paris Autolib´ som förebild, bör 

införas i staden. 

 

Elen som köps in är idag miljömärkt och har därmed inget eller 

måttliga utsläpp av koldioxid. Men det finns ett stort värde såväl 

miljömässigt som ekonomiskt att minska onödig elkonsumtion. 

Det är sannolikt även helt nödvändigt. Byte till energisnål 

belysning i stadens fastigheter bör tas med i förvaltningens 

uppdrag då många fastigheter idag har en äldre modell av 

belysning som drar mycket el. 

 

För delar av stadens verksamhet såsom skolor och äldreomsorg är 

inköp och hantering av livsmedel ett viktigt bidrag för stadens 

sammanlagda arbete till en fossilbränsleoberoende organisation. 

Det handlar främst om att köpa in livsmedel med totalt sett låg 

klimatpåverkan. En minskad andel av kött, i synnerhet rött kött 

(nöt, får och gris), är mycket viktigt. Det är även betydelsefullt att 

minska svinnet av mat i alla led samt att samla in det svinn som 

väl uppstår för rötning till biogas. Staden bör därmed fokusera på 

att ta fram en kostpolicy som omfattar klimatutsläpp från 

livsmedel, anta ett mål om minskat svinn av mat samt anta ett 

mål om nära 100 procents insamling av stadens eget matavfall. 

Utöver detta är det fortsatt viktigt att minska behovet av 

uppvärmning och el i staden fastigheter genom 

energieffektiviseringar och byte av belysning. 

 

Stockholms stad behöver ta fram och implementera 

beräkningsmetoder för kommuninvånarnas klimatpåverkan 

utanför stadens gränser, i form av konsumtion och resor. Hittills 

har staden inte bedrivit något sådant arbete utan enbart räknat på 

de direkta utsläppen inom Stockholms geografiska gräns. Detta 

trots att nästan ingen produktion av mat och varor sker i staden, 

och alla transporter utanför kommun- och landsgränser utesluts. 
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§ 6 

Stockholms stads kemikalieplan 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.6-7/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 

 

2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

I samband med kommunfullmäktiges beslut om Stockholms 

miljöprogram 2012-2015 fick miljö- och hälsoskyddsnämnden i 

uppdrag att ta fram en kemikalieplan för Stockholm. 

Miljöförvaltningen har tagit fram ett förslag till kemikalieplan 

som ska föreläggas kommunfullmäktige efter remissbehandling. 

Förslaget till kemikalieplan utgår från en övergripande vision: 

Giftfritt Stockholm 2030 – kemikaliearbete i världsklass.  

 

Förvaltningen anser att förslaget till kemikalieplan är en bra start 

för att höja medvetenheten och öka kompetensen inom kemika-

lieområdet. För att förslagen ska få effekt krävs dock en tydlig 

styrning och aktivt arbete inom hela stadens organisation. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

3 mars 2014. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin 

Åslund (FP), ledamoten Stina Bengtsson (C), ledamoten Ewa 

Samuelsson (KD), vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och 

ledamoten Inger Stark (V) föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) framlade ett annat förslag 

till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta enligt detta 

förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 
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Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Anna 

König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP), 

ledamoten Stina Bengtsson (C), ledamoten Ewa Samuelsson 

(KD), vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten 

Inger Stark (V) förslag till beslut. 

 

Reservation 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) reserverade sig mot 

nämndens beslut enligt följande. 

 

1. Socialnämnden beslutar att delvis bifalla förvaltningens 

remissvar 

 

2. Socialnämnden föreslår att det efter utvärdering görs 

mindre revideringar av planen efter två år 

 

3. I övrigt anför nämnden följande: 

 

Vi ser mycket positivt på att förslaget till kemikalieplan äntligen 

är färdigt och tycker att många viktiga delar av stadens 

kemikaliearbete har tagits med. Vi är också mycket nöjda över att 

barns exponering för kemikalier har fått en central roll i förslaget. 

Vi välkomnar att ambitionerna åter höjs, sedan 

Miljömiljardsprojektet "Nya gifter – nya verktyg" (2004-2008) 

avslutades. 

 

Vi instämmer helt i prioriteringen att minska barns exponering 

för skadliga kemikalier, men anser därutöver att utfasning av 

persistenta och bioackumulerande ämnen och användningen av 

giftfria byggmaterial bör vara viktiga områden att arbeta med, då 

dessa två områden kan ge skadlig påverkan på mycket lång sikt 

och blir svåra att hantera när problem uppstår. Inom dessa tre 

områden (barn, byggmaterial och persistenta kemikalier) är det 

extra viktigt att ”ska-krav” ställs och att man undviker 

formuleringar som ”bör inte användas” då detta kommer försvåra 

uppföljning och eventuell påföljd om kraven inte följts. Vi anser 

också att det är extra viktigt att försiktighetsprincipen används 

inom dessa prioriterade områden. 

 

Även vid olika typer av upphandling är ”ska-krav” att föredra 

framför ”bör” och ska göras i de fall där det finns laglig 

möjlighet. Staden bör verka för utökade möjligheter att ställa 

sådana krav (se till exempel ärende 16 om EU-arbetet). Staden är 

dessutom en så stor aktör att det kan vara befogat med riktade 

teknikupphandlingar, ibland tillsammans med andra kommuner 
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(se till exempel ärende 8 om policy för golv med ftalater). 

Upphandlande förvaltning eller bolag måste få tydliga riktlinjer 

med beskrivning av vad som inte ska upphandlas, och vilka 

miljökrav som ska ställas då det annars kan vara mycket svårt att 

ställa någon till svars vid en uppföljning av de ställda kraven. 

Uppföljning av kraven är mycket viktigt och vi vill speciellt 

trycka på vikten av påföljd om kraven inte har följts. 

 

Vi anser att det är viktigt att staden ska kunna sätta en högre 

standard för kravställande och att man t.ex. ska kunna exkludera 

ämnen som ännu inte hunnit uppföras på några listor om man 

bedömer att det kan finnas risker med dessa. Staden är en stor 

aktör som har stor inverkan och bör därför gå före. Staden har 

också många underaktörer som också kan behöva tydlighet. 

Därför anser vi att kemikalieplanen kommer vara viktig som ett 

basalt övergripande dokument för att styra stadens alla 

verksamheter, men att starkare krav kan komma att ställas inom 

specifika viktiga områden, exempelvis för byggmaterial eller för 

upphandling av inredning och utrustning inom skolor och 

förskolor. Vid en miljödiplomering av förskolor kan t.ex. en 

tydlig grupp uppställda mål och riktlinjer prickas av och därmed 

ge en större tydlighet för förskolans ledning och för föräldrar till 

barnen på förskolan. Till exempel kan det behövas en 

saneringsplan för utfasning av ftalater där barn vistas. 

 

Det är viktigt att Kemikaliecentrum finns tillgängligt med stöd 

och hjälp och kan tillhandahålla styrdokument för att hjälpa 

verksamheter att fasa ut produkter och material som kan 

innehålla skadliga ämnen. 

 

Stadens kemikaliearbete bör tydligt lyfta fram förslag på åtgärder 

på nationell eller EU-nivå, där sådana behöver för bättre 

måluppfyllelse. Ett exempel är skatter på farliga ämnen som inte 

kan förbjudas, där det finns alternativ som inte kommer till 

användning av kostnadsskäl.  

 

Vi anser att man bör överväga hur information som inhämtats 

genom tillsyn, upphandling eller på annat sätt om farliga ämnen i 

bestämda produkter kan göras mer lättillgänglig för hushåll, 

småföretag och andra brukare samt föreningar och andra 

medkommunikatörer. Vi anser att staden bör fördjupa samarbetet 

med ideella miljöorganisationer om kemikaliefrågor. 

 

Då kemikalieområdet snabbt kan förändras och då planen är ny 

och oprövad anser vi att det är viktigt att efter två år ha en 
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genomgång av möjliga problemområden och möjlighet till en 

eventuell revidering av kemikalieplanen. 

 

Förutom de kemikalier som ”importeras” till staden med varor 

och produkter som vi använder finns det även skadliga ämnen 

som kan bildas av stadens egen verksamhet. Exempelvis kan 

linoljeprodukter ge upphov till förhöjda halter av formaldehyd 

och fuktskadad betong kan avge organiska ämnen som kan ge 

hälsoeffekter i inomhusmiljön. Andra exempel där stadens egna 

verksamheter kan ge avtryck på miljön är t.ex. 

fjärrvärmeproduktion och avloppshantering. Sopförbränning 

leder t.ex. till bildning av dioxiner, speciellt vid för låg 

temperatur och användning av hypoklorit i för rening av nya 

membranfilter i avloppsreningsverk ger upphov till bildning av 

persistenta klororganiska föreningar, vilket t.ex. kan undvikas 

genom att byta ut hypoklorit mot väteperoxid. I dessa fall är det 

viktigt att staden har kunskap om dessa processer och arbetar 

proaktivt med information och tillsyn för att minska risken för 

bildning och frisättning av dessa skadliga ämnen, både för en 

förbättrad inomhusmiljö, och för att förhindra utsläpp av skadliga 

ämnen till mark eller vatten. 

 

Vi anser att kemikalieplanen är ett bra grunddokument, men det 

är också tydligt att planen är en start och inte en lösning. Arbetet 

kommer att starta med godkännandet av planen. 

Kemikaliecentrum kommer att få en enorm uppgift att lösa och 

det kommer behövas koordination, resurser och hjälp utifrån för 

att kunna nå målet om ett giftfritt Stockholm. Precis som med 

stadens miljöprogram kommer det finnas ett stort behov av att 

samordna och informera stadens nämnder och bolag om 

innehållet i planen. Nya underdokument för styrning och 

uppföljning kommer att behöva tas fram. Vi efterlyser också en 

stor tydlighet i styrdokumenten, för att uppnå en bättre 

användarvänlighet. Vilka kemikalier får inte användas, var gäller 

specifika riskbedömningar, när kan undantag beviljas, hur 

kommer arbetet att följas upp? Även arbetet mot allmänhet och 

företag kommer att bli krävande. Det är därför av största vikt att 

kemikaliecentrum tilldelas tillräckliga resurser och att 

finansieringen tryggas på längre sikt. 

 

Vi måste starta nu och inte sedan. Det är viktigt att visionen om 

ett Giftfritt Stockholm inte bara stannar vid en vision. 
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§ 7 

Månadsrapport för februari 2014 

Dnr 1.2-878/2013 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner månadsrapporten. 

 

Ärendet 

I enlighet med stadens regler för ekonomisk förvaltning följer 

förvaltningen kontinuerligt verksamheten över året och redovisar 

utfallet i månadsuppföljningar, tertialrapporter med delårsbokslut 

och verksamhetsberättelse med bokslut. I detta tjänsteutlåtande 

redovisas månadsrapport till och med 28 februari 2014.  

 

Sammantaget visar prognosen en budgetavvikelse på ±0 mnkr. 

Prognosen i detalj visar dock att några verksamheter riskerar att 

uppvisa ett underskott. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

7 mars 2013. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) lämnade följande särskilda 

uttalande. 

 

Det är verksamheterna för dem som mest behöver nämndens 

hjälp som går med underskott. Trots att det rapporteras om att 

trycket är stort i dessa verksamheter tillförs inte tillräckligt med 

medel. Miljöpartiet har lagt ett annat budgetförslag med 

betydande ökningar av resurserna till socialtjänsten. 

 

Trycket på Enheten för Hemlösa är påtagligt. Antalet klienter har 

varit konstant över tiden och deras vårdbehov har inte minskat, 

utan snarare tvärtom. Facken påpekar och vi instämmer i riskerna 

för att Enheten för Hemlösa gör besparingar inom 

myndighetsutövning, där klienterna har en lagstadgad rätt till att 

få det bistånd de behöver efter individuella prövningar. Vi ser en 

generell risk för att socialsekreterarna pressas hårt och många 
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socialsekreterare får därmed svårt att göra det arbete som de ska 

enligt sin professionella bedömning och i enlighet med lagens 

intentioner. Socialsekreterarna behöver både mer resurser och 

mer tid att utföra sitt arbete. 

 

Vidare är det bra att använda begreppet våld i nära relationer, 

men kvinnors extra utsatthet får inte komma i skymundan. Det är 

särskilt viktigt att barn till kvinnor som utsätts eller själva blir 

utsatta för våld får stöd och hjälp. Även så kallat hedersvåld bör 

ingå under rubriken våldet i nära relationer. 

 

Vi välkomnar ett ökat antal försökslägenheter, men det är långt 

ifrån tillräckligt. Det behövs fler boenden för de som behöver 

stödboende med personal. Vi vill också se en tydlig utökning av 

projektet Bostad först, som kan fungera mycket väl om rätt stöd 

finns för de boende. Utöver detta är det viktigt att 

uppmärksamma behovet och rätten till insatser enligt LSS för 

hemlösa personer med psykiska och andra 

funktionsnedsättningar. Det kan vara kostsamma insatser, men 

det handlar om att tillgodose dessa personers rättigheter. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Inger Stark (V) lämnade följande särskilda uttalande. 

 

Inom verksamheterna för personer med funktionsnedsättning och 

Enheten för hemlösa befarar förvaltningen underskott. 

Verksamheten för funktionsnedsatta med 1,8 miljoner och 

Enheten för hemlösa med 3,3 miljoner. Pengar som beräknas 

sparas in.  

 

Läget för Enheten för hemlösa är mycket bekymmersamt och vi 

kan inte se hur det ska vara möjligt att göra nedskärningar som 

gör att underskottet försvinner. Orsaken till underskottet är att 

antalet aktuella klienter på enheten är relativt konstant och att 

deras vårdbehov har ökat. Därför har man tvingats köpa fler 

vårdplatser. Ökningen av kostnaden för vårdplatser/dygn har ökat 

markant. Dessutom har antalet försökslägenheter minskat, från 

113 i januari 2013 till 69 i januari 2014. En minskning som har 

flera orsaker, men den enskilt största är troligtvis att andelen 

billiga hyreslägenheter har minskat kraftigt på grund av 

ombildningarna till bostadsrätter.  

 

Om enheten ska kunna göra besparingar måste de göras inom 

myndighetsutövningen. Resultatet blir att socialsekreterarna 

pressas att göra kortare placeringar, billigare placeringar och 
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placeringar på en lägre omvårdnadsnivå än vad deras 

professionella bedömning säger behövs. Vilket på sikt kommer 

att öka kostnaderna. Kort sagt, pengar måste skjutas till. 
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§ 8 

Tilldelning av medel för lokala förebyggande insatser inom 

ANDT-området, fokus cannabis  

Dnr 3.2-83/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förslag på tilldelning av medel till 

stadsdelsnämnderna, med syfte att förebygga cannabis bland 

unga. 

 

2. Ärendet överlämnas till stadsdelsnämnderna för kännedom. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen utlyste medel i december 2013 med syfte att 

minska användning av cannabis och andra droger bland unga. 

Varje stadsdelsförvaltning har kunnat ansöka om 250 000 kr. 

Ansökningar har inkommit som enskilda eller gemensamma 

ansökningar från samtliga stadsdelsförvaltningar. Totalt har 

stadsdelsförvaltningarna ansökt om 2 893 500 kr.  

 

Sammanfattningsvis handlar det om utbildningar för 

professionella i ungas närhet, information och utbildning till 

föräldrar, insatser för unga och tobaksförebyggande ansatser. 

Förvaltningen föreslår att nämnden beviljar 

stadsdelsförvaltningarna ansökta belopp.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

27 februari 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten Inger 

Stark (V) lämnade följande särskilda uttalande. 

 

Under 2013 utlyste förvaltningen medel i syfte att minska 

användandet av Cannabis och andra droger bland unga. Den 

attitydförändring som skett och det allt högre användandet av 

narkotika är ett angeläget samhällsproblem som måste bemötas. 

Sammanfattningsvis tycker vi socialdemokrater att 
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stadsdelsförvaltningarna har inkommit med goda och 

konstruktiva förslag på preventiva åtgärder. Däremot ställer vi 

oss frågande till Rinkeby-Kista och Spånga Tenstas prioritering 

att lägga 420 000 kronor på tio sändningar i öppna kanalen i ett 

område med stora utmaningar gällande dessa specifika frågor. 

För samma summa hade det varit möjligt att anställa personer 

med god kunskap om frågorna som kunde ägnat sig åt 

uppsökande verksamhet och information. Vi tror att personlig 

kontakt hade varit ett mer verkningsfullt och effektivt sätt att 

använda resurser för att nå nya målgrupper.  
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§ 9 

Kompletteringar och ändringar i socialnämndens 

delegationsförteckning 

Dnr 1.1-43/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner föreslagna kompletteringar och 

ändringar i nämndens delegationsförteckning. 

 

Ärendet 

Socialnämndens delegationsförteckning reviderades senast 27 

augusti 2013. Det uppstår kontinuerligt behov av ändringar och 

kompletteringar i delegationsförteckningen. Förslag till ändringar 

och kompletteringar gäller allmänna ärenden, tillståndsgivning 

vid utskänkning av alkohol och individärenden. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

3 mars 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 10 

Trygghetspriset 2014  

Dnr 3.2-57/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner tema och tidsplan för trygghetspriset 

2014. 

 

Ärendet 

Trygghetspriset instiftades av kommunstyrelsen år 2012, på förslag 

av socialnämnden. Trygghetspriset delas ut som en del i 

målsättningen om att Stockholm 2030 ska vara världens tryggaste 

huvudstad. Prisets syfte är att främja samt uppmuntra organisationer 

och verksamheter att aktivt arbeta för att öka tryggheten. Priset har 

specifika teman varje år. 

 

Förvaltningen föreslår att temat för 2014 års trygghetspris är 

trygghet i det offentliga rummet. Priset bör delas ut till någon 

verksamhet/organisation i staden som genom nyskapande 

strukturerade insatser i det offentliga rummet ökar medborgarnas 

upplevelse av trygghet och minskar oron för att utsättas för brott. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

25 februari 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 11 

Socialtjänstinspektörernas årsrapport 2013 

Dnr 3.1-28/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar i huvudsak enligt förvaltningens 

förslag. 

 

2. Socialnämnden uppdrar åt socialförvaltningen att 

tillsammans med stadsledningskontoret återkomma med 

förslag och incitament för att stärka socialsekreterarnas 

roll och minska personalomsättningen, som exempelvis 

möjlighet till karriärtjänster samt bas- och 

introduktionsprogram. 

 

3. Därutöver anför nämnden följande. 

 

Socialtjänstinspektörerna har sedan år 2010 genomfört 

granskningar av stadens individ- och 

familjeomsorgsverksamheter. Uppdraget har varit att granska 

verksamheterna ur ett brukarperspektiv med avseende på kvalitet 

och rättsäkerhet för den enskilde.  

 

Avsikten med att genomföra inspektionerna av 

stadsdelsförvaltningarna grundar sig i att alla verksamheter ska 

vara av god och jämn kvalitet samt att den enskilde ska få 

likvärdig bedömning oavsett vart i staden han eller hon vänder 

sig och får sitt ärende prövat.  

 

Att uppmärksamma och analysera resultatet av granskningarna 

ger staden möjlighet att arbeta med de frågeställningar som 

uppkommer. Det är också viktigt att väl fungerande arbetssätt 

sprids mellan stadsdelarna. 

 

Redan idag ser vi att många av de utvecklingsområden som lyfts i 

granskningsrapporterna har fått ökat fokus i stadsdelsnämnderna. 

Frågor som personalomsättning, samverkan och kvalitet är 

områden som är viktiga att prioritera och arbeta med. Genom 

kvalitativa granskningar och utvärderingar av stadens 

verksamheter får de bästa arbetsmetoderna utrymme att växa. 

Genom det kan vi också upptäcka de områden där det behövs 

förändringar och förbättringar. 
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Ärendet 

Granskning av den sociala barn- och ungdomsvården har under 

2013 genomförts vid Norrmalm, Farsta, Södermalm, Hässelby- 

Vällingby och Spånga- Tensta stadsdelsförvaltningar. 

Granskningsarbetet har omfattat myndighetsutövning, från det att 

en ansökan/anmälan om ett barns behov av skydd eller stöd 

inkommit till nämnden, till att en utredning färdigställts. 

Föreliggande rapport sammanfattar årets granskning och utgör 

även slutrapport över granskningen av myndighetsutövningen 

inom stadens sociala barn- och ungdomsvård som påbörjades 

hösten 2012.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

29 januari 2014. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin 

Åslund (FP), ledamoten Stina Bengtsson (C) och ledamoten Ewa 

Samuelsson (KD) framlade ett förslag till beslut och föreslog att 

nämnden skulle besluta enligt detta förslag. 

 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S), ledamoten Stefan  

Nilsson m.fl. (MP) och ledamoten Inger Stark (V) framlade ett 

annat förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt detta förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Anna 

König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP), 

ledamoten Stina Bengtsson (C) och ledamoten Ewa Samuelsson 

(KD) förslag till beslut. 

 

Reservation 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S), ledamoten Stefan  

Nilsson m.fl. (MP) och ledamoten Inger Stark (V) reserverade sig 

mot nämndens beslut enligt följande. 

 

1. Socialnämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar 

att förvaltningen återkommer till nämnden med ett förslag 

till handlingsplan för att förbättra arbetsvillkoren inom 

socialtjänsten i Stockholm. 

 

2. Därutöver anför nämnden följande. 
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Socialtjänstinspektörernas granskning belyser en rad problem och 

brister inom det sociala området. Det handlar om en sektor där 

personalen inte ges förutsättningar att utföra sitt arbete och i vissa 

fall inte heller ges möjlighet att hålla sig inom ramen för lagar 

och riktlinjer. Från samtliga av de stadsdelsnämnder som 

granskats är bilden densamma. Utredningarna tar för lång tid, 

barnperspektivet kan inte i alla fall beaktas, 

personalomsättningen är stor och oerfarna socialsekreterare 

arbetar i de arbetstyngda delarna av förvaltningen exempelvis 

myndighetsutövning mot familjer. Vi ser med oro på denna 

utveckling och är övertygade om att den tilltagande ohälsan och 

arbetsbelastningen hos personalen går ut över barnens 

upplevelser såväl som deras säkerhet i kontakt med 

socialtjänsten. Vi har tidigare särskilt betonat vikten av att verka 

för kontinuitet i de personalgrupper som arbetar närmast barn i 

svåra situationer.  

 

Antalet barnavårdsanmälningar har under de senaste åren ökat 

dramatiskt i Stockholm vilket delvis beror på att samhället som 

sådant har blivit bättre på att anmäla vid misstankar om att barn 

far illa. En annan förklaring handlar om att alltfler lever under 

svåra situationer i det alliansledda Stockholm där klyftorna ökat. 

Mot denna bakgrund och med anledning av skärpta krav i arbetet 

med barn och ungdomar som far illa behöver majoriteten 

säkerställa att dessa krav också åtföljs av rimliga resurser. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S), ledamoten Stefan  

Nilsson m.fl. (MP) och ledamoten Inger Stark (V) lämnade 

följande särskilda uttalande. 

 

Det är mycket bra att dessa granskningar görs varje år. Vad som 

är mindre bra är att i stort sett samma anmärkningar dyker upp år 

efter år. Sammantaget kan vi konstatera att de återkommande 

problemen hänger intimt samman med att socialtjänsten i staden 

har tvingats till kraftiga besparingar under flera år. Det visar sig 

tydligt i socialsekreterarnas pressade arbetssituation. 

 

Listan på problemen är tyvärr ganska lång: 

 Personalomsättningen är stor. 

 Många handläggare har kort erfarenhet av arbetsområdet 

och/eller kort tid på arbetsplatsen. 

 Förhandsprövningarna tar för lång tid. 



 Protokoll 

Sida 27 (40)  

 

 
 

 

Socialförvaltningen 

Administrativa avdelningen 

 

Swedenborgsgatan 20 

106 64 Stockholm 

Växel 08-508 25 000 

Fax 08-508 25 030 

 

 

 

 Förhandsprövningar leder till att utredningen ej inleds 

trots att en utredning skulle behövas. 

 Utredningarna tar för lång tid. 

 Många handläggare som på grund av tidsbrist inte anser 

sig kunna utföra arbetet enligt lagstiftning och riktlinjer. 

 Många handläggare som på grund av tidsbrist inte förmår 

tillämpa barnperspektivet fullt ut. 

 Antalet barnavårdsärenden har ökat och som en naturlig 

följd fler ärenden per handläggare. 

De här problemen måste åtgärdas och det enda sättet vi kan se är 

att pressen minskar, arbetsmiljön blir bra så att 

personalomsättningen minskar. Dessutom krävs en högre 

personaltäthet så att antalet ärenden kan minska. Och detta kräver 

resurser som i dagsläget inte finns.  
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§ 12  

Ansökan om stöd ur Allmänna arvsfonden till projekt 

”Stödinsatser till personer yngre än 65 år med 

demenssjukdom, deras anhöriga och barn” 

Dnr 1.7- 42/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att godkänna förvaltningens och 

Ersta diakonis gemensamma ansökan om stöd ur Allmänna 

arvsfonden. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen och Ersta diakoni söker gemensamt stöd ur 

Allmänna arvsfonden till projektet ”Stödinsatser till personer 

yngre än 65 år med demenssjukdom, deras anhöriga och barn.” 

Projektstöd söks för tre år och efter projekttidens slut kommer 

verksamheten att permanentas och intäktsfinansieras. 

 

Projektets mål är att personer under 65 år med demenssjukdom 

tillsammans med närstående och barn får de stödinsatser de har 

behov av, i tid och i tillräcklig omfattning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

17 februari 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 13 

FUT VI – lägesrapport över arbetet mot felaktiga 

utbetalningar och bidragsbrott 

Dnr 3.1-860/2013 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner rapporten. 

 

2. Socialnämnden överlämnar ärendet till kommunstyrelsen för 

kännedom.  

 

3. Socialnämnden överlämnar ärendet till stadsdelsnämnderna 

för kännedom. 

 

Ärendet 

I rapporten redovisas socialnämndens arbete med att samordna 

och fortsatt utveckla arbetet för att förebygga och åtgärda 

felaktiga utbetalningar. I rapporten redovisas även 

stadsdelsnämndernas arbete och stadsövergripande statistik för 

2013. Utöver detta redovisas resultatet av FUT-utvärderingen, 

enkätsvaren om uppdrag i budget samt planeringen för 2014.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

27 februari 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) och ledamoten Inger Stark 

(V) lämnade följande särskilda uttalande. 

 

Det är självklart viktigt att förvaltningen granskar felaktiga 

utbetalningar och bidragsbrott. Men lika viktigt är att säkerställa 

att alla får det de har rätt till och att det sker på ett rättssäkert sätt. 

 

Vi har alltid haft uppfattningen att det bästa sättet att förhindra 

felaktigheter, åt båda hållen, är att de socialsekreterare som 

arbetar med försörjningsstöd har tillräckligt med tid, tillräckligt 

med utbildning och väl fungerande rutiner så att utbetalningarna 

blir rätt från början. Förvaltningen menar att FUT har ett positivt 
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resultat. Vi undrar lite över vad som menas. FUT är en 

omfattande utredningsapparat som kostar mer än den smakar, det 

är inte så många felaktiga utbetalningar som upptäcks och 

återbetalas. Skulle nog vara bättre att satsa resurserna på fler 

socialsekreterare. 
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§ 14  

Granskning av den sociala barn- och ungdomsvården vid 

Spånga-Tensta stadsdelsförvaltning 

Dnr 1.3-473/2013 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner rapporten. 

 

2. Socialnämnden överlämnar rapporten till Spånga-Tensta 

stadsdelsnämnd. 

 

Ärendet 

Socialtjänstinspektörernas uppgift är att granska kvaliteten och 

rättssäkerheten i individ- och familjeomsorgens verksamheter ur 

ett brukarperspektiv. Sedan hösten 2012 pågår granskning av 

myndighetsutövningen vid den sociala barn- och ungdomsvården 

vid stadsdelsförvaltningarna. Denna rapport omfattar granskning 

av den sociala barn- och ungdomsvården vid Spånga-Tensta 

stadsdelsförvaltning.  

 

Granskningen visar att den sociala barn- och ungdomsvården vid 

Spånga-Tensta stadsdelsförvaltning framförallt behöver prioritera 

arbetet med att följa de tidsgränser för förhandsbedömning och 

utredning som lagstiftningen kräver. Likaså behöver 

uppföljningen av handläggningsrutiner och dokumentationen i 

enskilda ärenden utvecklas. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

13 januari 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) lämnade följande särskilda 

uttalande. 

 

Stockholms stads socialtjänst har det yttersta ansvaret för att 

Stockholms barn och unga har goda uppväxtvillkor, får det stöd 

de behöver för sin sociala utveckling och inte utsätts för våld 

eller andra övergrepp. 
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Socialtjänstinspektörerna rapporterar om ett kompetent och 

engagerat arbete för barn och unga inom socialtjänsten i Spånga-

Tensta stadsdelsförvaltning. Samtidigt finns det allvarliga brister, 

som i huvudsak kan härledas till en alltför hög arbetsbelastning, 

stor personalomsättning och svårigheter att rekrytera erfarna 

socialsekreterare. 

 

Att s.k. förhandsbedömningar tar längre tid än vad lagen anger är 

inte acceptabelt. Ännu mer allvarligt är det att nästan alla (15 av 

16) socialsekreterare anger i sina enkätsvar att det finns 

svårigheter/hinder för att kunna arbeta för barnets bästa. Det är 

främst fråga om tidsbrist och stress som gör att socialsekreterarna 

inte hinner träffa och prata med barnen/ungdomarna i tillräcklig 

omfattning, följa upp insatser, reflektera över arbetet och ta till 

sig ny kunskap. Att detta påverkar rättssäkerheten och 

rättssäkerheten är självklart. 

 

Det framkommer också att 12 av 17 socialsekreterare anser att de 

insatser som ges bara ”ibland” eller ”sällan” motsvarar de behov 

som barnet har, samt att personalen upplever en risk att 

budgethållningen kommer i första hand och påverkar de 

bedömningar som görs vad gäller insatser. 

 

Socialsekreterarna upplever att det kan vara svårt att prioritera 

gruppen 18-20-åringar, vilket är särskilt oroande med tanke på de 

stora sociala behoven bland unga vuxna i Spånga-Tensta. 

 

På grund av resursbristen klarar Stockholms stads socialtjänst 

inte fullt ut av sitt uppdrag att värna barnens rätt till en trygg 

uppväxt. Detta märks tydligt i socialinspektörernas 

granskningsrapport från Spånga-Tensta stadsdelsförvaltning. 

Under den nuvarande majoriteten har socialtjänsten fått kraftigt 

minskade reala budgetanslag, trots att behoven inte har minskat. 

Det är en oansvarig politik. Stockholms socialtjänst behöver mer 

resurser för att klara sitt viktiga uppdrag. 

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Inger Stark (V) lämnade följande särskilda uttalande. 

 

Vi kan konstatera att i stort sett samma problem återkommer i 

Spånga-Tensta som i övriga stadsdelsförvaltningar. Se därför vårt 

särskilda uttalande på ärende 11, Socialtjänstinspektörernas 

årsrapport 2013. 
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§ 15 

Verksamhetsanpassning av lokaler för Barnahus 

Dnr 2.2-91/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

Förvaltningschefen får i uppdrag att teckna avtal om ombyggnad 

av lokalen för Barnahus. 

 

Ärendet 

Socialnämnden beslöt 4 november 2013 om inhyrning av lokaler 

för Barnahus på Heleneborgsgatan. Under planeringen av 

lokalernas utformning har det framkommit behov av ytterligare 

ombyggnad av lokalerna för att möjliggöra fler arbetsplatser samt 

förbättrade säkerhetslösningar med anledning av att det drivs 

polisiär verksamhet i lokalerna. 

 

Kostnaden för ombyggnationerna är preliminärt beräknade till 

15 mnkr vilket ger ett årligt hyrestillägg på 1,9 mnkr. Den ökade 

hyreskostnaden fördelas enligt samma princip som grundhyran, 

Polismyndigheten 71 procent, socialnämnden 15 procent, 

Stockholms Läns landsting 10 procent samt Åklagarmyndigheten 

4 procent. Den ökade hyreskostnaden för socialnämnden uppgår 

till 283 tkr årligen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

13 mars 2014. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M) föreslog, med 

instämmande från samtliga ledamöter, att nämnden skulle besluta 

enligt förvaltningens förslag till beslut. 
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§ 16 

Behov av strategiskt arbete kring den nya fattigdomen 

Svar på skrivelse från Roger Mogert (S), Stefan Nilsson (MP) 

och Jackie Nylander (V) 

Dnr 2.6.1-904/2013 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på 

skrivelsen. 

 

Ärendet 

Roger Mogert (S), Stefan Nilsson (MP) och Jackie Nylander (V) 

framför i en skrivelse att det behövs ett strategiskt arbete, 

tillsammans med frivilligorganisationer, för att motverka den nya 

fattigdomen som bland annat innebär ekonomisk och social nöd 

hos EU-migranter. Förvaltningen redogör i sitt svar för 

socialtjänstens insatser för målgruppen och för pågående 

samarbeten med frivilligorganisationer. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 

15 januari 2014. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Anna König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin 

Åslund (FP), ledamoten Stina Bengtsson (C) och ledamoten Ewa 

Samuelsson (KD) föreslog att nämnden skulle besluta enligt 

förvaltningens förslag till beslut. 

 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten Inger 

Stark (V) framlade ett annat förslag till beslut och föreslog att 

nämnden skulle besluta enligt detta förslag. 

 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) framlade ytterligare ett 

annat förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle besluta 

enligt detta förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen till beslut mot varandra. 

 

Nämnden beslutade utan omröstning enligt ordföranden Anna 

König Jerlmyr (M), ledamoten Ann-Katrin Åslund (FP), 

ledamoten Stina Bengtsson (C) och ledamoten Ewa Samuelsson 

(KD) förslag till beslut. 
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Reservation 

Vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten Inger 

Stark (V) reserverade sig mot nämndens beslut enligt följande. 

 

1. Socialnämnden föreslår att kommunfullmäktige beslutar 

att förvaltningen återkommer till nämnden med ett förslag 

till strategiskt arbete kring den nya fattigdomen i 

Stockholm. 

 

2. Därutöver anför nämnden följande. 

 

Vi utgår ifrån att den politiska majoriteten är medvetna om att ett 

systematiskt och målinriktat arbete är nödvändigt för att uppnå 

goda resultat inom ett visst område. Därför välkomnar vi arbetet 

med att ta fram en strategi mot hemlöshet. Samtidigt ställer oss 

frågande till det faktum att förvaltningen såväl som majoriteten 

inte anser det vara nödvändigt gällande arbetet med nödställda 

EU- medborgare. Det har under årtionden cirkulerat rykten om 

den romska gruppen, kopplat till den aktuella situationen kring 

tiggeri så har det sagts att det vi ser på våra gator skulle ha 

koppling till organiserad brottslighet. Med anledning av detta 

initierade den rödgröna majoriteten i Göteborg i samarbete med 

frivilligsektorn en omfattande kartläggning av situationen. 

Varken Göteborgspolisen eller kartläggningen pekade på att det 

skulle handla om organiserade ligor där någon sitter på toppen 

och roffar åt sig vinsterna. Det huvudsakliga problemet de har att 

förhålla sig till är fattigdom, diskriminering och utsatthet. 

Romerna som intervjuades beskrev långtgående förföljelser och 

barn som for väldigt illa. För dessa människor är vardagen i 

Sverige trots att den är mycket svår betydligt mer hanterlig än 

den i länderna de kommer ifrån, så också för dem som befinner 

sig i Stockholm. 

 

Alla vi EU-medborgare är fria att flytta på oss inom EU, men har 

individer inget arbete finns ingen hjälp att få från de nationella 

sociala systemen. Detta är en av de stora olösta svårigheterna 

med den fria rörligheten inom EU. Varken den nationella eller 

den europeiska lagstiftningen har lyckats få en fungerande 

struktur för detta. Men då den sittande majoriteten i Stockholm 

också har regeringsmakten är det beklagligt att Sverige inte varit 

en starkare röst i denna angelägna fråga.  

 

Bakgrunden till vår skrivelse är att vi ser ett behov av att 

kontinuerligt kartlägga och hitta nya vägar för att möta 
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målgruppens behov lokalt, nationellt såväl som internationellt. 

Som stad kan vi inte ställa oss vid sidan om ansvaret utan bör se 

oss som en viktig aktör i arbetet för bättre levnadsvillkor för 

denna grupp. Avslutningsvis vill vi betona att nuvarande 

lagstiftning inte är skäl nog till den ovilja Stockholms politiska 

majoritet uppvisar när man väljer att avstå från att utarbeta en 

strategi på ett område som i all väsentlighet omfattar en av 

Europas mest nödställda och utsatta grupper.  

 

Reservation 

Ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) reserverade sig mot 

nämndens beslut enligt följande. 

 

1. Socialnämnden beslutar att förvaltningen återkommer till 

nämnden med ett förslag till strategiskt arbete kring den 

nya fattigdomen i Stockholm. 

 

2. Därutöver anför nämnden följande. 

 

Vi välkomnar att staden, enligt vad som framgår av 

tjänsteutlåtandet, ”för kontinuerliga diskussioner med företrädare 

för Rumänien samt frivilligorganisationer om möjliga 

utvecklingsprojekt som långsiktigt kan förändra förutsättningarna 

för denna grupp.”  

 

Vi anser dock att förvaltningens ansträngningar för långsiktigt 

arbete behöver bli mer synligt och det behöver tydliggöras i en 

plan.  

  

Många människor som dagligen möter utsatta människor 

funderar ofta på hur situationen för tiggande är och hur deras 

situation bäst kan förbättras. Det finns ett uppdämt behov och 

förväntan hos stockholmare på tydlighet från politiker, riktning 

och mer offensiva lösningar. Även om de allra flesta förstår att 

situationen är komplex och inte löses i en handvändning.  

 

Det är också helt otillfredsställande att socialarbetare ställs inför 

en situation där människor och deras behov ska betraktas helt 

olika beroende på om det handlar om EU-medborgare eller 

svenska medborgare. Politiskt riskerar det att pressa fram ett 

cyniskt A och B-lagstänkande som inte på något sätt stämmer 

överens med socialtjänstlagens intentioner och målparagraf. 

 

Vi har tidigare också lyft fram behovet av att utöka Vinternatts 

möjlighet att ta emot nattgäster. Det är en ovärdig händelsekedja 
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som pågår med bosättningar som rivs efter hand som de byggs 

upp. Ett sätt att motverka detta är fler nattlogiplatser.  

 

Det skulle också behöva tydliggöras i vilken mån EU:s 

socialfonder med svenskt deltagande kan användas för projekt 

kopplat till fattiga EU-medborgare, särskilt romer. Vi skulle 

gärna se att socialförvaltningen, i samarbete med intresserade 

frivilligorganisationer, tar initiativ till ansökan om EU-medel för 

projekt till exempel gällande försörjningsmöjligheter för romer.  

 

I det arbete som pågår skulle vi vilja att staden undersöker 

möjligheten till ett vänortssamarbete med någon ort i Rumänien 

varifrån många av de romer som är här kommer. Det kan leda till 

ömsesidigt lärande och viktiga utvecklingsprojekt.  

 

Särskilt uttalande 

Ledamoten Stina Bengtsson (C) lämnade följande särskilda 

uttalande. 

 

Det är bra att staden stödjer projekt som Crossroads och 

Vinternatt för att i viss mån täcka de behov som finns hos de 

hemlösa EU-medborgare och tredjelandsmedborgare som 

befinner sig i Stockholm. Det är också bra att Vinternatt, under 

vintern 2013-2014, har utökats.  

 

Men Centerpartiet anser att vi bör ta ett större ansvar för att de 

människor som sökt sig hit inte ska tvingas leva i misär. Därför 

menar Centerpartiet att Stockholms stad på sikt bör införa en tak 

över huvudet-garanti för alla. 
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§ 17 

Anmälan av tillsynsbeslut om Mandelgården från 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) 

Dnr 1.3-76/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 
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§ 18 

Anmälan av tillsynsbeslut om Kruton från Inspektionen för 

vård och omsorg (IVO) 

Dnr 1.3-66/2014 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 
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§ 19 

Anmälningsärenden 

 

Socialnämnden lägger följande ärenden till handlingarna. 

 

Protokoll från socialnämndens sammanträde 4 mars 2014 justerat 

6 mars 2014. 

 

Protokoll från rådets för funktionshinderfrågor sammanträde 20 

mars 2014 justerat 20 mars 2014. 

 

Protokoll från tillståndsutskottets sammanträde 13 mars 2014 

justerat 17 mars 2014. 

 

Protokoll från organisations- och föreningsutskottets 

sammanträde 4 mars 2014 justerat 6 mars 2014. 

 

Protokoll från individutskottets sammanträde 28 februari 2014 

justerat 4 mars 2014 samt protokoll från sammanträde 7 mars 

2014 justerat 17 mars 2014. 

 

Inkomna handlingar m.m. till socialnämnden under perioden 18 

februari 2014 till och med 7 mars 2014 

 

Beslut fattade av tjänsteman inom området Ledighet, utbildning 

m.m. med dnr 2.5-78/2014 och dnr 2.5-82/2014 

 

Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 19 mars 2014 

justerat 21 mars 2014. 

 

 

 

 


